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Oxford China Lecture explores the 21st century global shift to city living 
By the middle of the 21st century there will have been an unprecedented shift of global populations out of the countryside into cities, with China being a leading force in this trend. The implications of this relevant topic were tackled by one of Oxford University’s leading thinkers at the launch of the Oxford China Lecture in Shanghai. The event was attended by over 400 Oxford alumni, students from local and international schools in Shanghai, leading government figures, as well as academic and business leaders including Britain’s Ambassador to China. Representatives from the Shanghai Municipal Commissions of Education, Commerce and Government Development Research Centre, the China Executive Leadership Academy in Pudong, the Shanghai Administrative Institute and Shanghai Urban Planning and Design Institute were also in the audience.  
Professor Steve Rayner, the keynote speaker, said that the global population was in the middle of the greatest migration in history, with 75% of the world population predicted to be living in cities by 2030. He outlined what this could mean for society, the environment and global climate change. Steve Rayner is James Martin Professor of Science and Civilization at the University of Oxford and an award-winning anthropologist, who for more than two decades has led research programmes on science, technology and the environment

In his introduction to the lecture, University of Oxford Vice-Chancellor, Professor Andrew Hamilton, explained Oxford’s decision to stage this showcase event in China. Held at the Jing An Shangri-La Hotel, this inaugural lecture builds on the success of the ‘Oxford London Lectures’ and aims to connect world-leading research to an international audience. 

He said: ‘Tonight’s event represents a modern landmark in the relationship between Oxford and China. It also reflects the importance that we, as a world-leading University, attach to our relationship with this country.’ 

Professor Rayner told the audience that city planners needed to focus on the long term as they would dictate the actions of citizens many centuries into the future. He remarked that London’s street grid was still determined by decisions made 2,000 years ago by the Romans, who first planned it. Well-designed ‘eco-cities’ could shape the behaviour of populations and act as ‘technological nests to promote sustainable living en masse’, he said.

Professor Rayner commented: ‘Although many people argue that cities degrade the environment, research suggests their design and inbuilt technologies can shape the actions of the citizens for the good of the environment. Additionally, the burden placed on the environment by a person living a city is far less than of a person in the countryside when you look at housing, transport, or water and energy requirements. But while cities can be hubs of innovation and creativity, badly designed cities lock populations into certain courses of action possibly to the detriment of the environment long into the future.’ 

Technologies that combined the best of the old with the new, such as the traditional floating fishing villages of Asia and the wind towers of the Middle East, provided a sustainable blueprint for the future, he said. Innovative floating buildings inspired by the fishing villages of China, Vietnam and Cambodia were now being considered as a way of adapting to rising sea levels and flooding. Meanwhile, he also highlighted the value of wind towers, repurposed for the 21st century by visionary architects like Norman Foster in the sustainable city project at Masdar in the United Arab Emirates.

Two of China’s most important cities, Shanghai and Beijing, are in a global network of 40 megacities known as the C40 initiative, where cities share a common goal of taking action to reduce greenhouse gas emissions. Professor Rayner suggested such collaborations could tackle emissions even more effectively than climate change treaties at governmental level.

After the lecture, a panel discussion was convened with Michael Ng, Partner of Foster + Partners; Paul Gao, Director of McKinsey responsible for its Asia Pacific Automotive and Assembly practice; and Professor Tang Zilai, Head of the Department Planning at Tongji University. The panel was hosted by Liu Haining, Oxford alumna and former news anchor of CCTV News.  

The lead sponsor of the Oxford China Lecture was Shanghai Xian Dai Architectural Design (Group) Co. Ltd. The other sponsors were the Jing An Shangri-La and Coutts, with the media partner being Shanghai Business Review. 

For more information, contact Ms Joy Tang ( DT Communications on behalf of Oxford University), tel: +852-36966960, email: joy.tang@dt-asia.com
Notes for Editors     

*A video of the lecture as well as a video filmed before the lecture in which Professor Rayner talks about the issues raised. See: http://www.ox.ac.uk/oxfordchinalecture2013
*Professor Steve Rayner is the James Martin Professor of Science and Civilization and co-Director of the Oxford Martin Programme for the Future of Cities at the University of Oxford. Trained as a political anthropologist, Professor Rayner is committed to bringing change to the world through social science. He is the recipient of numerous awards, including the 25th Homer N Culver Award from the American Public Health Association, the Pacific Northwest National Laboratory Director’s Award for R&D Excellence and twice the recipient of the Martin Marietta Energy Systems Awards for groundbreaking work in risk analysis and global climate change policy analysis. 

See his profile at: http://www.insis.ox.ac.uk/people/staff/steve-rayner/
*The Oxford China Lecture 

The Oxford China Lecture is a showcase event based on the Oxford London Lecture series, which were first staged in 2011. The Oxford London series has covered topics ranging from robotic technology to the implication of ageing global populations, and the extraordinary recent advances in human genetics and their potential to improve healthcare. For the first time, this important showcase event has travelled beyond the UK capital to an international audience. 

See: http://www.ox.ac.uk/oxfordchinalecture2013
*The University of Oxford 

The University of Oxford is consistently ranked in the top ten universities in the world and according to a recent league table is the best in the world for medicine. 
Among Oxford’s well-known alumni are 26 British Prime Ministers including the Rt Hon David Cameron MP; at least 30 international leaders, including Dr Manmohan Singh; and 27 Nobel Prize winners. 

Oxford has been the home of innovation for nearly 900 years. Its world-leading research includes the development of penicillin, the discovery of the use of artemisinin as the first new treatment for malaria since quinine, and finding the link between smoking and cancer.
For more information, go to http://www.ox.ac.uk/
*Oxford has nearly 50 permanent academics working on China, and one of the largest communities of fellows and students studying China in the western world. Oxford has some of the greatest scholars in the world working on the politics, economics, history, literature and society of China from ancient times to the present day.
*University of Oxford China Centre
Oxford is one of the western world’s leading centres for the study of China, and home to the largest community of academics working on China anywhere in Europe. Nearly 50 academics at Oxford study the politics, business and economics, history, literature and society of China from ancient times to the present day. The University of Oxford China Centre provides a focal point for this activity. Its new building at St Hugh’s College will open in autumn 2014, thanks to a £10m donation from Dickson Poon and other philanthropists in Hong Kong.
See: http://www.st-hughs.ox.ac.uk/alumni/university-of-oxford-china-centre
*The Oxford China Office
Since 2007 the University of Oxford has had an office in Hong Kong: the Oxford China Office works together with volunteer organisations across Greater China and the rest of Asia to foster connections between the collegiate university and academics, students, researchers and potential funders in the region. 
See http://www.oxforduchina.org/
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牛津大学新闻发布
日期：2013 年 12 月16 日
牛津大学之中国演讲系列探讨 21 世纪全球人口转向城市生活 

到 21 世纪中叶，农村人口纷纷定居城镇，将引发前所未有的全球迁徙浪潮，中国正处在这新一轮城市化的最前沿。这一趋势带来哪些影响？牛津大学世界级思想家之一在上海举办的牛津中国演讲系列对此展开阐述。超过400名牛津校友、上海本地和国际学校的学生、政府领导以及学术界和商界领袖包括英国驻中国大使出席本次活动。上海市教育委员会的代表、商业和政府发展研究中心、中国浦东干部学院、上海行政学院及上海市城市规划设计研究院亦为是次演讲的座上客。
首席演讲者史提夫•雷纳教授介绍，世界各地的人口正处在人类有史以来最大规模的迁移浪潮中，根据预测，到 2030 年，世界 75％ 的人口会居住在城市。他概述了这次迁徙对社会、环境和全球气候变化可能带来的影响。史提夫•雷纳是牛津大学科学与社会学James Martin名衔教授，也是屡获殊荣的杰出人类学家。过去二十余年，他领导了众多科学、技术和环境跨学科研究计划。
牛津大学校长贺慕敦教授主持演讲，他在贺辞中解释牛津大学决定在中国举办系列演讲的原因。这次在静安香格里拉大酒店举行的演讲系列，汲取了“牛津伦敦演讲系列”的成功经验，旨在将牛津世界领先的研究推向国际舞台。
他说：“今晚的演讲成为牛津大学与中国关系发展史上的现代里程碑。也表明牛津这所世界领先的大学，极为重视与中国的关系。” 

演讲者雷纳教授提醒观众，城市规划者需要着眼未来，因为他们的决定会影响未来数个世纪公民的行动。他指出，今天伦敦的街道单元仍是 2000 年前罗马人划定的范围，因为是罗马人最早做出了伦敦的规划。精心设计的“生态城市”可以规范城市人的行为，成为“促进可持续生活群的技术中心”。
雷纳教授评论道：“虽然有些人认为城市导致环境退化，但研究表明，城市规划和内置技术能够规范公民行为，营造良好的居住环境。另外，仔细观察住房、交通，或水和能源需求，不难看出，住在城市的个体给环境带来的负担远比住在农村造成的负担小。不过，城市虽然可以成为创新基地和创造力的源泉，但如果设计糟糕，会把人们束缚在特定行为轨道内，也有可能在未来对环境造成危害。”
他指出，融合新旧传统的优秀技术，如亚洲的传统浮动渔村和中东地区的风塔，能为未来提供可持续发展的蓝图。现在受中国、越南和柬埔寨渔村启发的创新型浮动建筑物，被公认是适应海平面上升和洪水上涨的有效方式。同时，他还重点强调了风塔的应用价值，风塔经过远见卓识的建筑师诺曼·福斯特等人的改造，已经用于 21 世纪阿拉伯联合酋长国马斯达尔可持续城市项目中。
中国最重要的两个城市上海和北京，已加入全球 40 个大都市网络，即著名的 C40 创举。通过此举，大都市共同定下采取行动减少温室气体排放的目标。雷纳教授认为这类合作能更有效地解决气体排放问题，甚至优于政府层面的气候变化条约效果。
演讲结束后，由英国福斯特建筑设计事务所合伙人吴伟滔丶麦肯锡公司董事合伙人高旭，上海同济大学城市规划系教授和系主任唐子来一同召开专门小组讨论。专门小组由牛津校友和中国中央电视台前新闻主播刘海宁主持。
本次牛津大学之中国演讲的主要赞助商为上海现代建筑设计（集团）有限公司，其他赞助机构为上海静安香格里拉酒店、Coutts 和 Shanghai Business Review。 
了解更多信息，请联系汤雨洁小姐(牛津大学代表 - 殿堂公关)
电话: +852-36966960，电邮:joy.tang@dt-asia.com 
编者注 
*观看演讲和预告视频，了解雷纳教授演讲中讨论的话题。
请登录：http://www.ox.ac.uk/oxfordchinalecture2013
*史提夫•雷纳教授 (Professor Steve Rayner) 是牛津大学科学与社会学 James Martin 名衔教授，牛津大学牛津 Martin 计划未来都市工程联席总监。作为一名杰出的政治人类学家，雷纳教授矢志通过社会科学为世界带来转变。他获奖无数，所获奖项包括美国公共卫生协会第 25 届 Homer N Culver 奖、美国能源部太平洋西北国家实验所所长特设卓越科研成就奖，两次获颁 Martin Marietta 能源系统奖，奖励其开创性的风险分析和全球气候变化政策分析贡献。
查看他的简介，请登录 http://www.insis.ox.ac.uk/people/staff/steve-rayner/
*牛津中国演讲系列 

“牛津中国演讲系列”汲取 2011 年起成功举办的“牛津伦敦演讲系列”之经验。牛津伦敦演讲系列内容涵盖机器人技术、全球人口老龄化含意、人类遗传学最新非凡进展及其提高医疗保健的潜力。今年，这个重要的演讲系列活动第一次离开英国首都，与国际观众近距离接触。
了解更多：http://www.ox.ac.uk/oxfordchinalecture2013
*牛津大学
牛津大学一直稳居全球十大名校之列。根据最新大学排名，牛津大学医学院为全球之冠。 

牛津大学著名校友中有 26 位英国首相，包括现任英国首相戴维·卡梅伦阁下；30 多位其他国家领导人，例如印度总理曼莫汉•辛格博士；还有 27 位诺贝尔奖获得者。
近 900 年来，牛津大学一直是创新中心。这所世界领先的大学的研究成果有：成功分离出青霉素、西方首个发现继奎宁之后可用于治疗疟疾是青蒿素、指出吸烟和癌症之间的关联。
查看更多信息，请登录：http://www.ox.ac.uk/
*牛津大学有近 50 位专职学者从事中国研究，是西方世界最大的研究中国的学者和学生团体。牛津世界上最杰出的一部分学者在研究中国古代至现代的政治、经济、历史、文学和社会。
*牛津大学中国中心
牛津大学是西方世界领先的中国研究中心之一。中国中心拥有欧洲最大的中国学术研究团体。近 50 名专职学者在牛津大学从事中国的政治、经济、历史、文学和社会，上溯远古，下至当今。牛津大学中国中心是以上研究开展的核心场所。受惠于香港慈善家潘迪生先生的1000万英镑捐赠和其他慈善家的捐款，中心位于圣休斯学院的新建筑将于2014年秋正式开放。
中心网址：http://www.st-hughs.ox.ac.uk/alumni/university-of-oxford-china-centre
*牛津大学中国办公室
2007 年，牛津大学在香港设立牛津大学中国办事处，与大中华区、亚洲其他地区的志愿团体携手，建立牛津大学和该地区的学者、学生、研究人员及潜在捐赠者之间的紧密联系。
查阅更多信息，请登录：http://www.oxforduchina.org/
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